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SOLIDARITAT pàg 15

Picaportes contra la soledat
de la gent gran a Barberà

A FONS pàgs 18 i 19

Vida i mort de la música
‘màkina’ d’extraradi

Clamunitari per retirar amb
urgència l’amiant dels edificis
La Coordinadora Veïnal del Vallès denuncia “inactivitat” de l’administració per erradicar aquest material pàg 10
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RIPOLLET pàg 16

Aigua és vida alerta 
d’un nou pas cap a la gestió
privada de l’aigua a la ciutat

BARBERÀ pàg 15
‘La festa’, una obra de Ricard
Soler sobre la sexualitat dels
joves, aterra al Festival Zero

L’AIGUA DEL FUTUR
Inversió i innovació per
resoldre el dèficit hídric
metropolità pàgs 11-14

Braç a Braç Barberà: experiència per tombar el patriarcat pàg 3

Molt més que àvies
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Quan pensem en activistes fe-
ministes i en dones vinculades
a aquest moviment ens acostu-
ma a venir al cap la imatge de
persones joves, o no gaire grans,
que són les que es fan veure i
sentir més durant les manifes-
tacions i reivindicacions contra
el patriarcat. 

Això no vol dir, lògicament,
que no hi hagi feministes séniors,
de 60 anys en amunt. Un exem-
ple el trobem a l’associació Braç
a Braç de Barberà. Coincidint
amb el 8M, Dia Internacional de
la Dona, la seva presidenta i
una de les seves integrants ex-
pliquen a Línia Vallès la tasca
que fan, tenint en compte que el
seu interès recau a ser una enti-
tat una mica atípica. 

TRAJECTÒRIA
Braç a Braç naixia l’any 1990,
ara fa 34 anys, com una vocalia
del PSC de Barberà per inten-
tar incorporar la dona al món
de la política i participar en la
vida social. “En aquells temps
ens dedicàvem a fer tallers de
dones, com per exemple de
costura”, recorda Manoli Ar-
riaga, la presidenta de l’entitat.
“Era una manera de tenir el
nostre propi espai, on compar-
tir les nostres preocupacions,
pensaments i maneres d’en-
tendre les coses mentre fèiem
alguna activitat”, afegeix. Però,
inevitablement, en aquest am-
bient va anar naixent una mi-
rada feminista que va fer evo-
lucionar l’associació. “A poc a
poc vam anar fent un gir per
deixar de ser una associació
que feia coses de dones i passar
a ser una entitat que fa coses
per a dones”, detalla Arriaga.

La Rosina, vocal de Braç a
Braç, va entrar a l’associació
perquè li va agradar “el seu ta-
rannà feminista”. “Vaig veure la
necessitat de tenir un espai on no
només tingués el paper de mare
o d’àvia, i aquí el vaig trobar”, as-
segura. “Un cop a dins, et sents
molt ben acollida per la compli-
citat que hi ha entre totes i la
companyia que ens fem, tenint
en compte que, normalment,
no existeixen aquest tipus d’es-
pais per a la gent gran, malgrat
que, com els joves, també ne-
cessitem sentir que pertanyem a
un grup”, afegeix.

TRENCAR AMB EL PATRIARCAT
La particularitat de Braç a Braç
és que la seva trentena d’inte-
grants són feministes, però totes
elles s’han criat i han crescut en
un context marcat per la dicta-
dura i amb uns valors i una ma-
nera de pensar relacionats amb
el masclisme. “A la majoria de
nosaltres ens han inculcat que

una bona dona és aquella que és
una bona mestressa de casa, una
bona mare i una bona muller”,
diu Arriaga. “Però nosaltres tre-
ballem perquè les dones siguem
molt més que tot això”, afegeix.

Segons la presidenta, la ma-
joria de les dones de l’entitat, en
ser totes grans, “estan acostu-
mades a estar a casa, depenent
molt dels seus marits, i molt lli-
gades a les tasques de cures”. D’a-
quí la importància i la necessitat
de “trencar amb el patriarcat in-
culcat en aquesta franja d’edat”,
afegeix Arriaga. 

Per la seva banda, la Rosina
assegura que, durant molt temps
de la seva infantesa, joventut i

fins i tot maduresa, s’ha sentit si-
lenciada pel simple fet de ser
dona. “En el fons, moltes hem sa-
but sempre que això no estava bé
perquè, d’alguna manera, ja te-
níem una mentalitat feminista”,
relata. “Però no t’acabes d’adonar
de moltes coses fins que no t’im-
pliques en una entitat d’aquest ti-
pus i veus que tot el que has vis-
cut no pot continuar sent així”,
afegeix. En aquest sentit, asse-
gura que “educar en la igualtat és
molt important”.

UNA ENTITAT ACTIVA
Així doncs, amb la igualtat per
bandera, a Braç a Braç organit-
zen diverses activitats, totes elles
relacionades amb el feminisme i
la figura de la dona. “Fem tertú-
lies literàries amb dones escrip-
tores, xerrades sobre diferents te-
mes també protagonitzades per
dones i sortides culturals a ex-
posicions o espais relacionats
amb la temàtica feminista”, de-
talla Arriaga. Segons la presi-

denta, en aquestes sortides sovint
hi conviden els seus marits per
apropar-los també a ells la mi-
rada feminista que l’entitat de-
fensa. “Al final, el canvi cap al fe-
minisme s’ha de fer per ambdós
costats”, considera la presiden-
ta. “I, per passar el temps entre
nosaltres, setmanalment també
fem classes de dansa i tallers
d’autoestima i risoteràpia, perquè
el que busquem és el desenvolu-
pament de la dona en totes les fa-
cetes”, afegeix.

Tenint en compte que es
tracta, doncs, d’una entitat molt
activa i única al territori, en
motiu del 8M Braç a Braç va
preparar tota una programació
especial que incloïa la presen-
tació d’un llibre, la projecció
d’un documental sobre les Sin-
sombrero –el grup de dones es-
criptores i artistes que va per-
tànyer a la Generació del 27– i
una obra de teatre sobre l’evo-
lució de la dona des de la dicta-
dura fins a l’actualitat.

Olga García
BARBERÀ

Una tercera edat feminista
» L’entitat Braç a Braç de Barberà, formada per dones grans, lluita contra el patriarcat i a favor de la igualtat
» Coincidint amb el 8M, dues de les seves integrants expliquen la trajectòria i l’activitat de l’associació

L’entitat va pintar un banc de la ciutat al gener per reivindicar el feminisme. Foto cedida

“Vam deixar de 
fer coses de dones 
per passar a fer coses 
per a dones”
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El president de l’Ar-
gentina s'apuja el sou
gairebé un 50% enmig

de les retallades i recula arran de la po-
lèmica. L'extrema dreta mai és la solu-
ció de res! Es digui Javier Milei, Santiago
Abascal o Sílvia Orriols. Es presenten
com els salva pàtries, però només es
volen salvar ells. 

Tuits en paper
Aquí es
piula

Amb motiu del dia de
la mare, Kensington Pa-
lace publica una foto de

Kate Middleton amb els seus fills, des-
prés de 2 mesos d'absència per una
operació abdominal. Es tracta d’una
foto manipulada que ha obligat la
princesa de Gal·les a demanar discul-
pes públicament.

@PoliticayModa

Després de dos anys
d’entrenament, es gra-
dua a la NASA la primera

dona àrab astronauta. Nora al-Ma-
trooshi, dels Emirats Àrabs, podria ser
una de les primeres dones a trepitjar la
Lluna. Curiosament, per la seva fe mu-
sulmana porta un hijab dins del seu
vestit espacial.

Quina alegria, per fi
plou! I ho fa lentament,

perquè la terra tingui
temps d’empapar-se, d’aprofitar cada
gota... Sembla que si la pagesia cata-
lana crida unida, fins i tot els que estan
a dalt també ens escolten! Ara només
falta que ens escoltin des de la Gene-
ralitat...

@immaps@rodolfoasar@ferrer_marc

Tribuna

ACatalunya tenim una societat històrica-
ment oberta al món, i avui ho és més que
mai. El Govern hi som per crear oportuni-
tats d’internacionalització, teixint relacions

de benefici mutu amb executius i actors d’arreu. Per
això, l’acció exterior –una política irrenunciable d’a-
quest Govern– la fem amb el conjunt d’administra-
cions i societat civil, també del món local.

Perquè els pobles i ciutats de Catalunya siguin pre-
sents al món, el Govern hem posat en marxa un ca-
tàleg de serveis per contribuir a la seva internacio-
nalització. Els serveis van des de l’acompanyament da-
vant les institucions europees fins al suport en la co-
operació al desenvolupament, una política de país im-
pulsada per moltes entitats a tot el territori.

Una font d’oportunitats en aquesta internaciona-
lització és la possibilitat d’obtenir fons de la Unió Eu-
ropea, dels quals es beneficien més de 1.500 entitats
catalanes. D’aquesta manera contribuïm a definir la

Catalunya i l’Europa del present i del futur. Perquè la
societat catalana és profundament europeista i volem
continuar sent un soci actiu i proactiu del projecte eu-
ropeu, lleials als seus valors i principis fundacionals.

Amb aquest esperit, el Govern hem iniciat el cicle
Europa sobre el terreny, que els pròxims dies ens por-
tarà a visitar iniciatives finançades per fons europeus
a tot el país. Aquests fons es destinen a projectes que
transformen les economies locals i permeten avançar
cap a una Catalunya i una Europa més verdes, femi-
nistes, digitals i socialment justes.

A través d’aquestes iniciatives fem Europa des
de cada poble i ciutat. Perquè les decisions adop-
tades per la Unió Europea en diferents àmbits ens
afecten cada vegada més en el nostre dia a dia. Per
això hi hem de ser, actius com mai, amb veu crí-
tica si cal, però sempre constructiva, i a favor de
la integració europea. Us assegurem que el Govern
hi som, recuperant la interlocució política al mà-
xim nivell.

Això és rellevant de cara a les eleccions europees
del juny, ja que marcaran les grans tendències del con-
tinent i determinaran el futur del nostre país els prò-
xims anys. Cal que siguem conscients de la seva im-
portància.

Continuem, per tant, fent més Europa, i sense dei-
xar-nos dur pels postulats simples i destructius de l’ex-
trema dreta a les eleccions europees. Volem una Ca-
talunya en una Europa pròspera i cohesionada so-
cialment, i contribuïm a fer-la tot el país.

A través d’iniciatives finançades
per fons europeus fem Europa 

des de cada poble i ciutat

per Meritxell Serret, consellera d’Acció Exterior i Unió Europea

L’acció exterior comença al món local
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Clam per millorar el servei 
d’autobusos interurbans a Barberà1

2
Nou pas que fa avançar Ripollet 
cap a la gestió privada de l’aigua

Una reunió plena d’estrelles

7.000 veïns de Cerdanyola reben per error un
recàrrec en el pagament del tribut metropolità

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Afectacions a l’R4 i l’R7 a Cerdanyola 
i Barberà per un nou robatori de cable

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@GabrielFerDiaz: 1.500 milions de musul-
mans al món comencen avui a celebrar el
Ramadà. Al nostre país, milers de ciutadans
viuen aquesta festa amb intensitat.

@isabelsd99: Fa 20 anys dels atemptats de
l'11M. No ho oblidem. Ni les víctimes, ni la
solidaritat d'una ciutadania trencada pel
dolor ni les mentides del govern d'Aznar.

#11M

@CapitAnna: Després de 8 nominacions,
Christopher Nolan finalment s'emporta
l’Oscar a Millor Direcció i Oppenheimer ar-
rasa amb tot, amb set guardons.

#Oscars2024 #Ramadà

Safata d’entrada

Recentment, s’ha publicat
en aquest mitjà una carta
del vicepresident de la So-

cietat Internacional de Geologia i
Mineria sobre el futur del Museu
de Geologia del Seminari de Bar-
celona. Desconeixem d’on proce-
deix la informació que ha originat
la carta. En tot cas, no és cert que
l’Arquebisbat de Barcelona vulgui
“treure’s del damunt” un museu
amb 150 anys d’història, que ha
realitzat una valuosa labor cien-
tífica i que conserva unes col·lec-
cions de gran transcendència en
la geologia de Catalunya i un re-
coneixement internacional.

Resposta a David Rabadà
per Javier Osés (administrador del Seminari Conciliar de Barcelona)

El Seminari Conciliar de
Barcelona, a la vista que el
model actual que regula l’ac-
tuació del Museu Geològic ha
quedat desfasat en el temps i
lluny de la realitat de la insti-
tució i de la societat a la qual
ha de prestar servei, ha obert,
conjuntament amb el Secre-
tariat de Patrimoni Cultural de
l’Arquebisbat i les adminis-

tracions competents, un es-
tudi per analitzar com es po-
den posar en valor les col·lec-
cions i l’activitat científica i de
difusió cultural d’aquest mu-
seu, que mereix un reconei-
xement més gran que el que té
actualment.

És un procés que requerirà
diàleg i temps abans de pren-
dre les decisions oportunes.
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Els semàfors

La coordinadora del Moviment
Veïnal del Vallès ha reclamat a la
Generalitat que acceleri el procés

per erradicar l’amiant de
Cerdanyola i d’altres municipis
propers. Denuncien que des 
del 2015, quan es va aprovar la
retirada, s’han fet pocs avenços.

pàgina 10Generalitat

La Confederació d’Associacions
Veïnals de Catalunya ha impulsat
el projecte A-Porta a dos barris
de Barberà. El seu objectiu és

combatre la soledat no desitjada
de la gent gran a través de visites
a les llars per part dels mateixos 

veïns del municipi.
pàgina 15CONFAVC

L’Àrea Metropolitana de
Barcelona ha aprovat un conveni
que encamina Ripollet cap a la
gestió privada de l’aigua. Tot i
això, l’únic estudi fet fins ara per
valorar quin era el millor model
de gestió per al municipi 

va defensar-ne un de públic.
pàgina 16AMB
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NLes millors
perles

Una dona d’un poble de Gal·les, mentre esperava a la porta
de l'establiment on treballa, va quedar enganxada a la

persiana. Quan va pujar, va quedar suspesa a l'aire durant uns
minuts. Sort que l’amo de la botiga va sortir a rescatar-la.

Una jove espanyola s’ha fet viral a TikTok en ensenyar
com és un Ikea a la Xina. Lluny dels establiments

d’aquí, la gent s’hi sent com a casa i s’estira als sofàs i als
llits per dormir, veu la tele i fins i tot hi teletreballa.

El català ha arribat fins als trens de Rodalies de Màlaga i hadeixat atònits tots els usuaris del servei. Per un error, durant
dos dies seguits la informació de les pantalles ha estat sortint
en català.

Un repartidor de menjar a domicili va anar a un pis a fer
una entrega, però no va poder aguantar-se les seves

necessitats i va fer-les en una zona comuna de l’edifici. En
cap moment va pensar que hi havia una càmera gravant-lo.

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

Mirada pròpia

La celebració del Mobile World Congress a
Barcelona és com quan toca la Grossa de Na-
dal a un bar on vas sovint a esmorzar: t’ale-
gres del succés encara que no et beneficiï di-

rectament o, fins i tot, pugui perjudicar-te. És una
mena d’empatia per imposició. Un orgull de matat.

Malgrat tot, la part positiva de l’esdeveniment és
que, per uns dies, sembla que tots aquests grans aven-
ços tecnològics que anuncien les grans companyies
de telefonia no només afectin els motivats de totes les
nacionalitats i ètnies que abarroten el metro amb les
seves acreditacions penjades al coll, sinó que la teva
ciutat és el vaixell insígnia d’a-
questes novetats que faran can-
viar el món. És com si anéssim
un pas per davant i poguéssim
mirar per sobre de l’espatlla la
resta de ciutats i països que en-
cara tardaran dies, setmanes o
mesos a incorporar aquests in-
vents en el seu dia a dia.

Però això és un miratge, per-
què la majoria de millores que
s’anuncien no són d’aplicació
immediata ni tampoc estan a
l’abast de tothom. No pots anar
a l’estand de Samsung a la Fira
i dir-los: “Posa-me’n tres, per fa-
vor, i embolica-me’ls per regal”.
El futur és aquí, però no del tot.

I és que la diferència de ve-
locitats en això de la tecnologia,
la ciència i el medi ambient és
sorprenent. Per exemple, els Es-
tats Units han tardat 50 anys a
tornar a enviar una nau a la Llu-
na quan fa mig segle els que
van ser testimonis d’aquell gran pas per a la huma-
nitat es devien imaginar que a aquestes altures ja tin-
drien una parcel·la a la Lluna on celebrar el Dia d’Ac-
ció de Gràcies.

Un altre exemple: l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) ha introduït un ramat de 40 cabres i 15
rucs a la finca Can Colomer per demostrar com el pas-
turatge i la gestió forestal poden ajudar a combatre els
efectes del canvi climàtic sobre els ecosistemes locals.
Qui hauria imaginat que netejar el bosc ajudaria a evi-
tar incendis! Doncs tothom que tingui una mica de me-

mòria o dos dits de seny, perquè això s’ha fet tota la
vida o, si més no, mentre hi havia pastors que porta-
ven els seus animals a pasturar pels boscos.

És veritat que actualment hi ha menys ramaders
i que cada cop estan més emprenyats –i amb raó–,
però tant costa adonar-nos que ja està tot inventat?
Abans dels aerogeneradors ja hi havia molins de vent
i, de fet, el Quixot, que devia estar a favor dels com-
bustibles fòssils, s’hi va encarar com si fos un activista
empordanès de la plataforma Stop Macro Parc Eòlic.
També anem a comprar al súper portant la bossa de
casa com feia ma iaia i tornem a consumir productes

a granel com els que venia Don Senén a la botiga de
queviures de 13, Rue del Percebe. Tot torna com un
bumerang venjatiu que en la trajectòria de retorn té
com a punt d’aterratge el front del llançador.

Aquesta lectura pessimista del cicle repetitiu de la
vida en la línia del Dia de la Marmota podria abocar-
nos a una depressió col·lectiva, però la bona notícia
és que hi ha esperança, perquè mentre recorrem al pas-
sat per idear solucions ja inventades –i, de pas, res-
suscitar Donald Trump–, també avancem amb grans
passes cap a un futur on la tecnologia ens farà millors.

Si no, pregunteu-ho a l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, Antonio Bamón, que, en
una conferència recent a Foment, va anunciar la crea-
ció d’una comissió per estudiar la implantació d’un ul-
tramodern sistema de vigilància seguint el model de
l’M7 Citizen Security que fa anys que opera en una
quinzena de ciutats fent de Big Brother llobregatenc.
Aquesta eina de seguretat, que es basa en una aplicació
mòbil que ja té prop de 176.000 usuaris i més de
300.000 descàrregues, emula els agents de Minori-
ty Report anticipant-se als delictes, en aquest cas grà-
cies a la col·laboració ciutadana: quan un usuari fa so-

nar l’alarma, les pantalles de la
sala de control ubicada als baixos
de Can Camprubí mostren com
les càmeres s’orienten i enfo-
quen el lloc dels fets per enre-
gistrar la possible emergència. És
“l’ull de Déu” que sortia a Fast &
Fourius 7, però desenvolupat
per Siemens i Microsoft.

Parlant d’ulls i de noves tec-
nologies, si aquests dies heu pas-
sat pels centres comercials de La
Maquinista, Glòries, La Farga o
l’Splau, potser heu sigut testi-
monis de la darrera fotuda de pèl
de la indústria tecnològica: cen-
tenars de joves fent cua per dei-
xar-se escanejar l’iris a canvi de
criptomonedes. No un iPhone 15
o unes entrades per al Sónar, sinó
diners del Monopoli digital a
canvi de regalar dades biomètri-
ques a l’empresa Worldcoin del
senyor Sam Altman, director
d’OpenAi. Si jo fos ell, en lloc

d’escanejar ulls analitzaria millor les mans, perquè
quan el seu programa ChatGPT crea imatges a través
de la intel·ligència artificial la veritat és que li surten
com el cul.

Resumint, que has d’anar amb un pam d’ulls
amb les noves propostes tecnològiques i que, a l’ho-
ra d’imaginar mesures per lluitar contra el canvi cli-
màtic, la solució intel·ligent resulta que la tenia un
burro –o 15 rucs, per ser més precisos. I no cons-
ta que a qui va tenir la pensada algú li hagi dit que
està com una cabra.

per Víctor Porres

Com cabres
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@ChicaSobresalto: És molt important
aprendre a dir que no, però també és im-
portant que molta gent aprengui que els
ho diguin...

@AlexHinojo: Avui, el quiosquer m’ha dit
que darrerament hi ha un repunt de
venda de diaris... però és per les calçota-
des dels caps de setmana.

@perfernemel: Gent que ha cursat l'ESO
i un CFGM a Catalunya i els costa enten-
dre't en català. De debò que no sé com
ens en sortirem.

Flaixos

La lupa

Viatjar amb les línies de Rodalies de Renfe és un
dels grans maldecaps i malsons per als milers
d’usuaris d’aquest mitjà de transport. Ara tam-
bé és al centre del debat polític, després que el

govern central i la Generalitat n’hagin acordat el traspàs
i comencin un llarg camí de tràmits fins a fer efectiva la
transferència. Que ningú es pensi, però, que amb el tras-
pàs n’hi ha prou per arreglar els problemes, malgrat que
la Generalitat compti amb un operador, Ferrocarrils, prou
solvent en la gestió ferroviària. El problema de Rodalies
no és d’operador, és d’infraestructura, i fins que no s’ar-
reglin les mancances continuarà.

Les línies de Rodalies a Catalunya mouen uns 400.000
passatgers diaris, que pateixen contínues incidències que
provoquen retards gairebé quatre de cada cinc dies, segons
explica Mònica Peinado, periodista especialitzada en in-
fraestructures, en un magnífic article a la revista Eines. L’o-
rigen dels problemes és la manca d’inversions des dels anys
90. Les darreres es van fer sota la presidència de Mercè Sala,
que va dirigir la companyia entre 1991 i 1996. Des d’ales-
hores, tots els plans d’inversions han tingut una execució
mínima. Cap ha superat el 35%. I és així perquè, durant
tots aquests anys, la prioritat ha estat l’alta velocitat, i això
ha castigat Rodalies durant les darreres dècades.

El traspàs no serà fàcil. Primer perquè és fruit d’una
urgència generada per la necessitat que Esquerra donés
suport a la investidura de Pedro Sánchez. El primer que
s’haurà de fer és, doncs, blindar políticament el traspàs,
perquè canvis de conjuntura i majories a Espanya i Ca-
talunya no el desmuntin. L’acord entre socialistes i re-
publicans no és ben vist per tothom i està lluny de tenir
unanimitat. Després caldrà posar-se d’acord en allò que
es traspassa. Sobre els trens no hi ha dubtes, però sí amb
les vies, ja que només es contempla transferir els trams
de les línies R1, R2 i R3 que no comparteixin via amb al-
tres serveis. És a dir, per cobrir tot el servei, els combois
de Rodalies –de futura titularitat de la Generalitat– hau-
ran de circular en molts casos per vies d’Adif, titular de
les infraestructures ferroviàries des del 2005, quan es va
fer efectiva la separació amb l’operador Renfe segons els
plans liberalitzadors de la Unió Europea. Això voldrà dir
posar-se d’acord en les tandes, que és l’equivalent als slots
aeris, per entendre’ns.

De moment, s’ha decidit la creació d’una companyia
mixta entre les dues administracions que serà el futur ope-
rador: la Renfe catalana. Un es pot preguntar per què no
se’n fa càrrec directament Ferrocarrils. Una de les raons de
més pes és que els treballadors puguin mantenir els drets
conquerits al llarg de la història pels sindicats de Renfe. La
nova companyia, que ha d’aportar part dels actius de Ren-
fe al nou servei, està previst que se subrogui també part de
la plantilla amb totes les seves condicions laborals. L’em-
presa mixta serà el primer punt de trobada de les dues ad-

ministracions i el lloc on d’inici s’hauran de superar les dis-
funcions que vagin apareixent, que sens dubte n’hi haurà.

Aquesta nova companyia no tindrà gaires anys per ge-
nerar confiança com a operador. S’ha de tenir en comp-
te que Europa preveu la liberalització del servei ferroviari
de Rodalies el 2033, i aleshores qualsevol companyia po-
drà optar-hi. La futura empresa mixta haurà de tenir la
musculatura i experiència acumulada per ser imbatible
en els concursos davant de qualsevol competidor. Si no,
haurem fet un molt mal negoci.

De moment, però, no és previsible que les contínues
incidències gairebé diàries en el servei desapareguin. Du-
rant el 2022 se’n van registrar en 284 dies. Van provo-
car la cancel·lació de prop de 2.000 trens i retards a més
de 17.600 combois, un 5% del total. Aquesta dimensió d’in-
cidències és inadmissible en un servei vital per a la mo-
bilitat a la regió metropolitana.

És cert que en aquests moments el ritme d’inversions és
més que acceptable. El ministeri va posar en marxa el 2020
un pla inversor que fins al 2030 preveu més de 6.300 mi-
lions d’euros. Bona part d’aquestes actuacions ja estaven con-
templades al pla del 2008, fet que prova un retard d’alme-
nys una dècada en la posada al dia de les infraestructures.
L’actual pla té dos períodes. El primer arriba fins al 2025, mo-
ment en què s’han d’haver invertit 4.600 milions a Rodalies,
i 1.700 més fins al 2020. A 31 d’agost del 2023 s’havien ad-
judicat obres per valor de 3.356 milions, gairebé la meitat del
previst, segons Peinado. L’execució ja supera els 1.000 mi-
lions. Per fi sembla que Rodalies recupera els anys perduts.

Les millores també inclouen una inversió de 858 mi-
lions en nous trens que substitueixin l’envellida flota ac-
tual, cosa que incrementa també el nombre d’avaries. Els
nous trens –la darrera compra es remunta al 2007– se-
ran més moderns, accessibles i amb un 20% més de pla-
ces. Rodalies incrementarà així el nombre de combois, que
passaran de 270 a 300.

El passat 19 de febrer va tenir lloc la primera reunió
de la comissió política que ha de canalitzar el traspàs i es
van crear els grups de treball tècnics que han de trobar
les solucions als diferents desajustos que vagin sortint. Per
exemple, un de cabdal: amb quina electricitat funciona-
ran les catenàries dels trams de via que es traspassin a la
Generalitat? S’haurà d’arribar a un acord amb Adif, que
és qui adquireix l’electricitat a l’engròs a les energètiques
i després la revèn als diferents operadors. És clar que la
nova companyia autonòmica podria comprar la seva prò-
pia electricitat i construir la infraestructura per fer-la ar-
ribar als trams de via de la seva titularitat, però és més ba-
rata i eficient la primera opció.

Sembla una tonteria, però aquesta i altres qüestions
s’hauran de resoldre amb sintonia entre les diferents
parts. I més val que sigui així. El contrari anirà, com sem-
pre, contra l’usuari.

Que ningú es pensi 
que amb el traspàs 

n’hi ha prou per arreglar
els problemes, 

malgrat que la Generalitat
compti amb un operador,
Ferrocarrils, prou solvent

en la gestió ferroviària. 
El problema de Rodalies

no és d’operador, 
és d’infraestructura,

i fins que no s’arreglin 
les mancances 

continuarà

“
“

per Xavi Casinos

Renfe, un traspàs llarg i gens fàcil
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7.000 veïns reben per error un
recàrrec del tribut metropolità
ECONOMIA4Uns 7.000 veïns
de Cerdanyola han rebut en les
darreres setmanes una notifica-
ció alertant-los que no havien pa-
gat el tribut metropolità corres-
ponent a l’exercici 2023 i que ara
haurien de fer front a una sanció
en forma de recàrrec sobre aquest
impost. Des de l’Àrea Metropo-
litana de Barcelona (AMB) ex-
pliquen que és un error per un
“problema amb la distribució

per correu” dels pagaments que
només afecta Cerdanyola.

Per solucionar-ho, l’AMB ha
aturat el cobrament del recàrrec
d’aquells casos encara en tràmit
i, en els casos en què s’ha pagat,
es descomptarà l’import del re-
càrrec en el rebut d’aquest any.
Als ciutadans que encara no ha-
gin pagat el tribut se’ls habilita-
rà un nou període de pagament
sense el recàrrec.

Neix el Sindicat local de
Llogateres: “Ja n’hi ha prou”

HABITATGE4Cerdanyola és un
dels municipis de la comarca amb
un preu del lloguer més alt. Per
això, davant la dificultat de trobar
un habitatge a la ciutat, ha nascut
el Sindicat de Llogaters de Cer-
danyola. Segons detallen els seus
integrants, el seu objectiu princi-
pal és “donar una resposta col·lec-
tiva als abusos immobiliaris i de-
fensar el dret a l’habitatge”.

“Avui dia és pràcticament im-
possible viure de lloguer on hem

crescut”, denuncien. “Els preus no
paren de pujar mentre les immo-
biliàries ens cobren honoraris
il·legalment, ens fan contractes de
temporada o no ens tornen les
fiances, entre altres”, afegeixen.
D’aquí la necessitat de crear el sin-
dicat. “El dret a l’habitatge no
està garantit i hem decidit que ja
n’hi ha prou”, assenyalen.

Tot i que el sindicat naixia a fi-
nals de febrer, la seva presentació
oficial no serà fins al 16 de març.

SALUT4La Coordinadora del
Moviment Veïnal del Vallès, que
reuneix associacions veïnals de
Cerdanyola, Barberà, Badia i al-
tres municipis del Vallès Occi-
dental, ha reclamat al Govern i als
ajuntaments que accelerin el pro-
cés per retirar l’amiant dels edi-
ficis públics i privats. Segons de-
tallen, la inactivitat per part de les
administracions fa que no s’avanci
en l’erradicació d’aquest material,
i per denunciar la situació es re-
unien el 12 de març amb el di-
rector de l’Agència de Residus de
Catalunya, Isaac Paraire.

“A Cerdanyola no s’ha fet res
de res en els últims mesos i a la
resta de municipis tampoc”, as-
segura en declaracions a Línia
VallèsFernando Saavedra, mem-
bre de la Taula de l’Amiant de
Cerdanyola i de l’Associació de
Víctimes Afectades per l’Amiant
a Catalunya. Per això, en una roda
de premsa prèvia a la reunió
amb Paraire, el president de la
Coordinadora, Manuel Navas,
exigia a la Generalitat i als alcal-
des “informació fidedigna i urgent

de la situació de l’amiant” i, a la
vegada, “un full de ruta clar” per
actuar i eliminar els elements
que continguin aquest material.
Sobretot, tenint en compte que la
comarca és un dels bressols de la
producció de fibrociment, i es-
pecialment Cerdanyola, que
compta amb la fàbrica Uralita.

En relació amb l’erradicació
d’aquest material, cal recordar
que Europa va marcar el 2015 les
directrius per a la seva elimina-
ció, amb data límit el 2032. Amb
tot, a Catalunya, malgrat que fa
un any s’aprovava un pla de 10

milions d’euros per eliminar l’a-
miant, només s’ha iniciat el pro-
cés per crear un nou marc legis-
latiu que contempli tot el que im-
plica aquest procés de retirada.
D’aquí la “necessitat urgent” d’ac-
celerar-ho tot plegat, insisteixen
des de la Coordinadora.

Segons l’Organització Mundial
de la Salut (OMS), actualment hi
ha unes 125 milions de persones
al món exposades al fibrociment,
mentre que a Cerdanyola i als seus
voltants l’amiant “continua ma-
tant, sobretot en l’entorn de la fà-
brica Uralita”, assegura Saaverda

Imatge d’arxiu de la fàbrica Uralita de Cerdanyola. Foto: Norma Vidal/ACN

Clam veïnal per retirar 
amb urgència tot l’amiant 

Drets laborals | Per una atenció domiciliària pública
Les treballadores del Servei d’Atenció Domiciliària de Cerdanyola han

demanat la municipalització del servei i millores en les seves condicions
laborals, sumant-se així a les reivindicacions del sector a tot el país.
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L’aigua
que vindrà

4Dediquem un 
suplement especial

als projectes que volen
resoldre el dèficit hídric 
a la regió metropolitana

4 Les inversions planificades 
pel Govern han de permetre

produir tota l’aigua que
consumeix el territori

Suplement especial
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SEQUERA4El Govern de la Ge-
neralitat s'ha marcat com a ob-
jectiu que, a partir del 2030, la re-
gió metropolitana de Barcelona
sigui autosuficient per cobrir el
seu consum d’aigua elevant-ne la
producció, per no dependre de la
quantitat d’aigua de pluja que hi
pugui haver en cada moment. 

Això implica generar molta
més aigua, com a mínim la ne-
cessària per abastir les necessitats
de la ciutadania, així com les de
l’agricultura i la indústria. El
conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, ja va apuntar durant
l’anunci de l’entrada en emer-
gència per sequera que en els anys
vinents es vol disposar de més re-
cursos. “Entre el 2027 i el 2030
tindrem molta més aigua dispo-
nible”, va prometre.

Aconseguir aquest objectiu
exigeix ampliar les infraestructu-
res actuals i posar en marxa noves
potabilitzadores i dessaladores.
L’autosuficiència, al marge de la
pluja, implica tenir la capacitat de
dessalar i de regenerar molta més
aigua. L’aigua dels pous, també
anomenada freàtica, és una altra
opció, però és molt sensible, i
per això cal limitar-ne l’ús. 

MÉS INFRAESTRUCTURES
La regió metropolitana de Bar-
celona consumeix anualment
400 hm3 d’aigua, mentre que,
avui dia, només en produeix
200, és a dir, la meitat de l'aigua
que necessita. El pla d'inver-
sions de la Generalitat, de més de
2.400 milions d'euros per als

pròxims anys, ha de permetre
equilibrar el consum i la genera-
ció d’aigua a la regió.   

Les primeres inversions que
es portaran a terme, aquest ma-
teix any, són l'ampliació de l'es-
tació de tractament d'aigua po-
table del Besòs, amb l’objectiu de
quadruplicar l’aigua potable que
produeix, i també de l'estació de
tractament d'aigües residuals de
Sant Feliu de Llobregat. Totes
dues permetran incrementar la
generació d'aigua en 35 hm3/any.
D'aquesta manera, els 200 actu-
als es convertirien en 235 abans
de final d'any. 

Per al 2025 hi ha previstes
dues noves estacions de tracta-
ment d'aigua potable: la de Besòs
Montcada i la del Bon Pastor, que
recolliran l’aigua depurada del
Besòs i permetran aprofitar al

màxim els recursos del riu. En
conjunt, contribuiran a aug-
mentar el volum d'aigua uns 80
hm3/any. És a dir, fins a 315, su-
mant-hi l'increment del 2024. 

L'ampliació de la dessalinit-
zadora de la Tordera, a Blanes,
prevista per al 2028, suposarà la
construcció d’una nova planta
dessalinitzadora al costat de l’ac-
tual que tindrà una capacitat de
producció de 60 hm3/any, amb
els quals s'assolirà la xifra de
375 hm3/any. Aquesta dessali-
nitzadora, que va ser la primera
de Catalunya, ha anat incremen-
tant progressivament la seva pro-
ducció durant els darrers anys, i
amb l’actual situació excepcional
d’escassetat ha arribat al 100% de
la seva capacitat. 

Finalment, el 2029 es posa-
rà en marxa una nova dessali-
nitzadora al Foix, que s’ha avan-
çat tres anys respecte a la seva
programació inicial. Aquesta ins-
tal·lació, que tindrà una capaci-
tat per produir inicialment 20
hm3 d’aigua l’any, ampliables
fins als 60 hm3, contribuirà de-
cisivament a incrementar la ga-
rantia d’abastament, aportant
aigua de nova disposició als àm-
bits de les comarques del Camp
de Tarragona i del sud de Bar-
celona. Amb la seva posada en
funcionament, s’augmentaran

en 30 hm3/any els recursos hí-
drics disponibles per al territori.
Totes aquestes xifres, sumades,
han de permetre a la regió me-
tropolitana assolir la quantitat de
405 hm3/any i ser, per tant, au-
tosuficient tenint en compte el
consum actual.  

A banda d’aquestes grans in-
versions, el full de ruta inclou
també nombroses millores per
optimitzar les instal·lacions ja
existents. Aquest passat mes de
febrer, per exemple, s’han in-

vertit nou milions d’euros a l’es-
tació de tractament d’aigua po-
table de Sant Joan Despí per
construir unes noves canonades
que connectaran directament
l’aigua d’origen subterrani amb la
línia de tractament d’ozonització
i filtres de carbó actiu de l’estació.
Aquesta obra permetrà separar
totalment l’aigua d’origen super-
ficial de la d’origen subterrani en
el procés de tractament de la
planta i, d’aquesta manera, apro-
fitar tot el cabal del riu, cosa que

fins ara no es podia fer en deter-
minades franges horàries.

L'Agència Catalana de l'Aigua
(ACA) també ha anunciat que
augmentarà de 27 a 40 les esta-
cions depuradores d’aigües resi-
duals del país. Actualment, aques-
tes estacions, bàsiques per a la re-
generació, produeixen anualment
gairebé 700 hm3 d’aigua saneja-
da i amb la qualitat requerida per
retornar-la al riu en bones con-
dicions. L’ampliació del nombre
de plantes farà créixer la quanti-
tat d'aigua regenerada en el circuit
i ha de garantir, segons la previ-
sió de l’ACA, l’equilibri entre el
consum d’aigua i la producció.   

1.045 MILIONS EL 2024
Per reafirmar la solidesa de tot
aquest pla d’inversions, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha anunciat per als
pressuposts del 2024 –ja pactats
amb el PSC, però a l’espera de
rebre més suports per aprovar-
se–una partida de 1.045 milions
d'euros amb l'objectiu de com-
batre la “sequera més important
que s'ha viscut”. Segons va de-
fensar el president, aquesta in-
versió respon a la urgència de la
situació, però també a la “man-
ca de previsió” i als “anys de se-
quera d'inversions”, en paraules
del mateix Aragonès. 

En el seu discurs durant el ple
monogràfic sobre la sequera al
Parlament, Aragonès va instar els
partits a “deixar de banda els in-
teressos de part” posant l'accent
en la “necessitat de construir
consensos”, i va reivindicar que el
Govern ha fet un “salt endavant
inqüestionable” cap a una tran-
sició energètica justa després d'a-
nys que, a parer seu, “no havia es-
tat una prioritat”.

Tot i les inversions anuncia-
des, però, Aragonès va advertir
que, si no plou, vindran “mesos
complexos i moments compli-
cats”. Per fer-hi front, va assegu-
rar que el Govern buscarà una so-
lució per a cada problema “tre-
ballant conjuntament”.

Contra la sequera,més inversió
» El Govern traça un full de ruta que ha de permetre produir tanta aigua com la que es consumeix
» L'autosuficiència, al marge de la pluja, implica aconseguir dessalar i regenerar molta més aigua

Les noves canonades que capten l’aigua subterrània a Sant Joan Despí. Foto: Àlex Recolons/ACN

AJUDES PER MILLORAR
LA XARXA D’AIGUA

4L’ACA ha ampliat fins a
120 milions d’euros la línia
de subvencions als ajunta-
ments perquè puguin re-
parar les fuites d’aigua i mi-
llorar l’eficiència de les xar-
xes municipals. El programa
també inclou ajuts per a la
digitalització dels sistemes
de gestió per optimitzar els
recursos disponibles.   

Primer s’ampliaran
dues estacions de
tractament d’aigua
del Besòs i el Llobregat

També es faran
millores per aprofitar
més les instal·lacions
que ja existeixen
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GENERACIÓ D’AIGUA4L’aigua
que fem servir regularment
prové de quatre fonts princi-
pals: dels rius, dels pous, del
mar o de la regeneració, és a dir,
del reciclatge de l’aigua. Els
rius depenen de la pluja i, per
tant, de la climatologia. L’aigua
dels pous, també coneguda com
a freàtica, s’obté dels aqüífers,
que són finits. En conseqüència,
les úniques fonts inesgotables i
a la vegada les que els humans
podem alimentar són el mar,
que exigeix un procés de des-
salinització de l’aigua, i la re-
generació. 

Centrem-nos en aquestes
dues últimes per observar de-
tingudament de quines maneres
es pot generar aigua de forma
independent i lluitar així, no no-
més contra la sequera, sinó
també contra les conseqüèn-
cies del canvi climàtic.  

LA REGENERACIÓ
L’aigua regenerada és aigua re-
aprofitada, per dir-ho d’una
manera planera, però amb totes
les garanties per als diversos
usos. El procés de regeneració
comença a depuradores com la
del Llobregat, ubicada al Prat,
on arriben cada dia aigües resi-
duals procedents dels munici-
pis. Allà se sotmeten a un com-

plex tractament biològic, però
abans de considerar-les real-
ment depurades han de passar
per l’estació de regeneració d’ai-
gües, annexa a les instal·lacions
de la depuradora i on s’aplica un
tractament addicional a l’aigua
per millorar la seva qualitat.  

Després de passar per aquests
dos processos, l’aigua ja es podria
potabilitzar, però la llei no per-
met que es faci directament. Per
tant, cal reintroduir aquesta ai-
gua regenerada al cicle natural.
Per fer-ho, es bomba l’aigua que
surt de l’estació de regeneració i

s’incorpora al riu Llobregat, en
un punt situat aigües amunt, a
l’altura de la petita presa de Sant
Vicenç dels Horts i Molins de Rei.
Aproximadament, s’afegeix una
part d’aigua regenerada igual a la
quantitat de cabal que baixa pel
riu. Després continua el seu curs
i arriba a la potabilitzadora de
Sant Joan Despí, vuit quilòme-
tres més avall.

Un cop allà, la planta capta

l’aigua que porta el riu, fruit de
la barreja de l’aigua regenerada
amb l’aigua natural del Llobre-
gat, i la fa passar per un tracta-
ment de potabilització. Quan
s’ha verificat adequadament la
seva qualitat, es destina a l’a-
bastament de gran part de l’àrea
metropolitana de Barcelona. 

Aquest complex procés de re-
generació implantat per l’Agència
Catalana de l’Aigua (ACA) és una
mesura pionera en l’àmbit euro-
peu, ja que en altres països l’aigua
regenerada només serveix per re-
carregar els aqüífers. En paral·lel,
l’ACA també fomenta la reutilit-
zació directa d’aquest recurs, és a
dir, la construcció de noves plan-
tes i conduccions per portar aigua
als usuaris que no necessiten aigua
potable per a les seves activitats,
com poden ser, per exemple, els
agricultors o les indústries. Mit-
jançant acords de substitució,
aquests consumidors substituei-
xen el recurs que estan utilitzant
per aigua regenerada.    

LA DESSALINITZACIÓ
La dessalinització és un procés
que permet convertir l’aigua del
mar, salada, en un recurs apte per
al consum humà. A priori sembla
la solució més fàcil i viable per ob-
tenir aigua, però es tracta d’un
procés llarg i complex que, a

més, consumeix molta energia. És
per això que les dessalinitzadores
només incrementen la seva pro-
ducció a mesura que disminuei-
xen les reserves dels embassa-
ments. En anys humits, la pro-
ducció d’aigua dessalinitzada és
del voltant del 20% de la capaci-
tat de les plantes; en anys nor-
mals, aquesta ascendeix fins al

30%; i en cas que sigui un any es-
pecialment sec, la producció puja
fins al 85%, segons l’ACA. 

En el cas de la dessalinitza-
dora del Llobregat, el procés co-
mença captant aigua del mar
mitjançant dues torres a 30 me-
tres de profunditat i a 2,2 quilò-
metres de la costa. Aquesta aigua
arriba fins a una estació de bom-
bament situada a la platja i des-
prés circula per una canonada de
tres quilòmetres de longitud,
que va paral·lela al mar i passa
per sota del riu Llobregat, fins a
la dessalinitzadora. 

En aquest punt es fa un pri-
mer tractament que consisteix en

una flotació, una filtració oberta
per gravetat, una filtració tanca-
da a pressió i, finalment, uns fil-
tres de cartutx. A continuació,
l’aigua entra en un procés d’os-
mosi inversa que la dessalinitza
mitjançant unes membranes.
Els residus del procés, una aigua
amb elevada salinitat que ano-
menem salmorra, s’envia a una
torre de la depuradora del Llo-
bregat on es barreja amb l’aigua
depurada que s’aboca al mar, a
tres quilòmetres de la costa i a 60
metres de profunditat. 

Però l’aigua procedent del fil-
tratge i de l’osmosi inversa enca-
ra no està llesta per al consum.
Per arribar als estàndards de
qualitat per a l’aigua potable cal
remineralitzar-la tot incorporant-
hi els minerals que ha perdut.
Això s’aconsegueix fent-la passar
per uns llits amb carbonat càlcic.

A Catalunya hi ha actualment
dues dessalinitzadores, la del
Llobregat, al Prat, i la de la Tor-
dera, al terme municipal de Bla-
nes. La primera pot produir uns
60 hm3/any i la segona uns 20
hm3/any, sumant una producció
total equivalent a l’embassament
de la Llosa del Cavall. La de la
Tordera, que està en fase d’am-
pliació, està previst que pugui ar-
ribar fins als 80 hm3de capacitat
anual, 60 hm3 més que ara.    

Comesprodueixmésaigua?
» Catalunya ha impulsat un model de regeneració pioner que permet alimentar el cabal dels rius 

» La dessalinització és una altra gran font, però consumeix molta energia i s’utilitza només de suport 

Mostra de l’aigua residual que arriba a la depuradora de Mataró i de com queda després de la regeneració. Jordi Pujolar / ACN

L’aigua regenerada
s’incorpora als rius 
i passa per un procés 
de potabilització

L'aigua procedent de
les dessaladores ha de
sotmetre's a un estricte
control de qualitat
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El Festival Zero torna a omplir
el TMC amb tres obres d’èxit

CULTURA4Barberà s’ha conver-
tit en una parada habitual del Fes-
tival Zero, impulsat per l’asso-
ciació Teatres en Xarxa, que cada
any recorre diversos indrets ca-
talans amb l’objectiu d’apropar al
públic jove propostes no con-
vencionals i temàtiques que els in-
terpel·lin  com ara  el sexe, els ex-
cessos o els canvis socials, entre al-
tres. Aquest mes de març, la ini-
ciativa ha tornat a aterrar al Tea-
tre Municipal Cooperativa (TMC)
amb tres obres d’èxit. 

La primera i més destacada
era La festa, del director barcelo-
ní Ricard Soler, reconegut per

participar en obres famoses com
Fuenteovejuna o Frankenstein i
per treballar amb actors com Àn-
gel Llàcer o Joel Joan. L’especta-
cle abordava la sexualitat durant
l’adolescència i està creat a partir
de converses amb joves que ex-
pliquen les seves experiències.

Pel que fa a les dues propos-
tes restants van ser Lady Panda,
un espectacle de circ sobre el pas
del temps, i Un segundo bajo la
arena, una obra  ambientada en
un banquet nupcial, basada en
Bodas de sangre de Federico
García Lorca. Igual que La festa,
també van omplir el TMC.

SOCIETAT4Molta gent gran viu
sola, però un nombre destacat no
ho fa per voluntat pròpia. Es
troben en aquesta situació arran
de la mort de la seva parella, de
la pèrdua de vincle amb els seus
fills o d’altres circumstàncies.
Amb l’objectiu de combatre
aquesta soledat no desitjada,
l’Ajuntament de Barberà posava
en marxa a principis de març el
projecte A-Porta als barris de la
Romànica i el Casc Antic. 

Aquesta iniciativa la tira en-
davant la Confederació d’Asso-
ciacions de Veïnals de Catalunya
(CONFAVC) i consisteix a de-
tectar aquest tipus de soledat i
també altres situacions de vul-
nerabilitat per a, després, poder
oferir acompanyament a les per-
sones afectades. Tot plegat, es fa
amb un equip de veïns dels bar-
ris en qüestió que fan la funció de
“picaportes”, unes figures en-
carregades d’aconsellar la gent
gran perquè pugui sortir d’a-
questes situacions. Segons avan-
çaven des de la  CONFAVC, ja
s’ha començat a visitar algunes de

les llars afectades per la solitud
o la vulnerabilitat i la intenció és
visitar-ne un total de 500.

Durant la presentació del
projecte, l’alcalde, Xavier Garcés,
destacava que es tracta d’una
iniciativa “molt positiva” que
servirà “perquè les persones que
no han escollit estar soles, no ho
estiguin”. Per la seva banda, Jor-
di Giró, president de la CON-

FAVC, assegurava que tot plegat
permetrà “millorar la qualitat
de vida” de les persones que re-
bin aquest suport.

Des de la Confederació d’As-
sociacions Veïnals recorden que
el projecte ja ha arribat a 25 bar-
ris de Catalunya des dels seus
inicis el 2016 i que només en el
darrer any s’han visitat gairebé
5.000 llars.

Moment de la presentació del projecte, el 6 de març. Foto: CONFAVC 

Cop contra la soledat: el projecte
A-Porta, en marxa a Barberà

Ricard Soler en una imatge d’arxiu. Foto: Ricard Soler

Habitatge | Barberà guanya lloguer assequible
El Consell Metropolità de l’Àrea Metropolitana de Barcelona ha aprovat

reformar l’edifici de titularitat municipal situat a Ronda Santa Maria, 
213, i convertir-lo en un bloc d’habitatge públic de lloguer assequible.
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Desmantellada una mineria
clandestina de criptomonedes
POLICIAL4Els Mossos d’Esqua-
dra i la Guàrdia Civil han desar-
ticulat una mineria clandestina de
criptomonedes que estava ins-
tal·lada en una nau industrial
de Ripollet. Durant l’operatiu,
fet el 21 de febrer, els agents van
intervenir 85 ordinadors amb
els quals s’haurien defraudat a
l’empresa subministradora d’e-
lectricitat gairebé 4,5 milions
d’euros des de l’any 2021. 

El dispositiu policial va aca-
bar amb la detenció del princi-
pal sospitós de l’entramat, un
home de 30 anys de Salou, que

regentava aquesta nau i que ja
estava investigat per subminis-
trar tabac i altres drogues a una
organització criminal establerta
a Tarragona i les Terres de l’E-
bre que traficava per terra i amb
narcollanxes. Ara, després de
dos anys perseguint-lo i seguint-
li la pista, se li imputen els de-
lictes de pertinença a organit-
zació criminal i defraudació de
fluid elèctric. 

Mentrestant, la investigació
continua oberta i els cossos po-
licials no descarten que hi pugui
haver més detencions.

SERVEIS4Ripollet és un pas més
a prop de la gestió privada de l’ai-
gua després que l’Àrea Metropo-
lità de Barcelona (AMB) aprovés
el 27 de febrer la creació d’una co-
missió que s’encarregarà de tras-
passar el servei de subministra-
ment d’aquest bé a la mateixa
AMB. Aquesta notícia desperta-
va reaccions contràries tant a
dins com a fora del municipi.

La plataforma d’associacions
que treballen per la gestió públi-
ca de l’aigua, Aigua és Vida, criti-
cava la decisió i assegurava que su-
posa “aplanar” el camí per ex-
pandir el negoci privat de l’aigua,
cap a l’empresa mixta Aigües de
Barcelona. En aquest sentit, l’or-
ganització recordava que l’únic es-
tudi fet per valorar la millor opció
de gestió analitzava el model pú-
blic i detallava que si l’aposta és la
gestió indirecta, és necessari crear
abans una comissió d’estudi. En la
mateixa línia, Decidim, principal
partit de l’oposició, criticava que
el govern local permeti el traspàs.

Per la seva banda, el Consell
Metropolità destacava que es

tracta d’un pas “amb la finalitat
de determinar els béns, drets, ob-
ligacions, recursos i personal que
cal transferir a l’AMB”, tenint
en compte que l’any 2020 el Tri-
bunal Superior de Justícia de
Catalunya (TSJC) establia que la
competència de l’aigua és me-
tropolitana. També detallava que
en aquesta comissió hi haurà
quatre membres de l’Ajuntament
per tal que hi puguin dir la seva.

Per posar context a la situa-
ció, cal recordar que a Ripollet el

conflicte per la gestió de l’aigua
ve des de l’any 2018, quan des-
prés de 50 anys va caducar el
contracte amb Sorea. Malgrat
els intents de l’Ajuntament d’a-
leshores, governat per Decidim,
de municipalitzar el servei, la sen-
tència del 2020 va aturar tot el
procés de gestió pública i el va re-
dirigir cap a la privada. 

Mentrestant, Sorea continua
prestant servei en situació de
provisionalitat a Ripollet, cosa
que genera malestar.

El Consell Metropolità de l’AMB avança cap al traspàs del servei. Foto: ACN

Nou pas a Ripollet cap 
a la gestió privada de l’aigua

Els agents van intervenir 85 ordinadors. Foto: Mossos

Cultura | Nens, guerra i adoctrinament
El CIP Molí d’en Rata acull ‘Contes en guerra’, una exposició que tracta
sobre l’adoctrinament que patien els nens i nenes durant la Guerra Civil
per part dels dos bàndols enfrontats. Es podrà veure fins al 30 d’abril.
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Són com dues cases en-
cantades sortides d’una
pel·lícula de terror. Els
esquelets de les antigues

discoteques Silvi’s i Tutankhamen
miren la carretera C-31 amb nos-
tàlgia. Recorden l’època en què
eren un dels epicentres de la nit
més gamberra de la metròpoli.
Rememoren els temps de la mà-
kina. Avui dia, Silvi’s s’està refor-
mant. Truquem a la propietat,
però neguen que torni a reeixir com
a sala de festes i des de l’Ajunta-
ment de Gavà estan a l’espera de
saber què s’hi farà. En canvi, la Tu-
tankhamen, plena de grafitis, cau
a trossos. Al solar que un dia va ser
un pàrquing s’hi amunteguen am-
polles de vidre, males herbes i
runa. També hi ha matalassos
bruts escampats. Algú hi ha dormit.
A una de les entrades s’hi llegeix:
“Pels meus morts que obro la por-
ta”. La discoteca encara atrau el jo-
vent, que ara utilitza l’edifici der-
ruït per fer-hi botellots. No queda
res de l’esplendor de la dècada dels
90, quan l’àrea metropolitana de
Barcelona i Catalunya van ser es-
cenaris d’un moviment musical
únic: la màkina. 

A la platja de Gavà encara re-
corden aquelles nits. Un cambrer
de 36 anys diu que, malgrat que ell
era molt petit perquè el deixessin
entrar a les discoteques, ha que-
dat el mite d’allò que van ser. “La
gent anava del revés, superdro-
gada, començaven divendres a la
nit i acabaven dilluns al matí”, ex-
plica. “L’última sala d’aquest estil
a la zona va ser Elrow, a Vilade-
cans, però la van tancar perquè
cada cap de setmana les denúncies
de robatoris de mòbils i carteres es
disparaven”, afegeix.  

Les discoteques al sud de la
metròpoli, amb tot, no són les úni-
ques que van situar-se fora dels
nuclis urbans durant els anys 90.
De fet, les més famoses, aquelles
que han quedat en la nostra me-
mòria col·lectiva, són altres. Pont
Aeri, a Terrassa, Chasis, Megatrón
i Kontrol, a Mataró, Scorpia, a
Òdena... Com va néixer aquell
moviment que va posar la metrò-
poli al centre de totes les mirades?
Què va significar? Per què va mo-
rir en tan pocs anys?

FENOMEN METROPOLITÀ 
Per entendre aquesta història cal
viatjar fins a la València dels 80.
L’anomenada Ruta del Bakalao va
ser un moviment cultural que va
néixer allà per trencar amb els
motlles establerts fins aleshores.
Contra el que avui dia es pensa, en
els seus inicis la ruta era ben di-
ferent. “Estava lligada a l’avant-
guarda i a la contracultura”, ex-
plica el periodista valencià i autor
del llibre En Extasis Joan M.
Oleaque. “Al seu inici eren els
moderns de cada poble qui escol-
taven aquella música”, afegeix. 

El clima de festa que es va ges-
tar durant bona part dels 80 va ar-
ribar a la metròpoli de Barcelona
al tombant de la dècada. Així ho
explica el doctor en Geografia i in-
vestigador de la Universidade
NOVA de Lisboa, Jordi Nofre,

que assenyala que la música mà-
kinava crear-se a Catalunya per la
influència del País Valencià, però
també per les músiques que tra-
vessaven la frontera per França. 

A Barcelona, els dos mons
van confluir a la sala Psicódromo,
que es va inaugurar el setembre
del 1989, però ràpidament el mo-
viment va instal·lar-se a l’extrara-
di barceloní, on viuria el seu auge
més destacat. “Les sales es van si-
tuar en àrees industrials subur-
banes”, diu Nofre. Principalment,

explica l’expert, a l’extraradi, per-
què hi havia “disponibilitat d’an-
tics espais industrials o d’activitats
logístiques que havien quedat en
desús com a conseqüència tant de
la crisi de mitjans dels 70 i 80 com
de la de començaments dels 90”.
“Els ajuntaments, preocupats per
les molèsties que generava l’oci
nocturn inserit al teixit urbà dels
seus municipis, van aprofitar
aquest fet per dur cap a la perifè-
ria els espais de festa amb més
afluència, mitjançant facilitats per

a la requalificació d’espais d’ús in-
dustrial en nous espais amb lli-
cència de discoteca”, afirma. En
són exemple el Polígon de Can Fe-
mades, a Cornellà, amb la disco-
teca Ocho, Can Ribó, a Badalona,
el polígon de Can Boet, a Mataró,
amb Chasis, o, el cas més famós,
la Zona Hermètica de Sabadell. 

“D’aquí sorgeix el terme po-
pular nits poligoneres”, afirma el
geògraf. A tot això cal sumar-hi que
el 92, amb les Olimpíades, cert oci
que estava al Poblenou va haver de

marxar-ne perquè allà s’albergaven
els esportistes. Així ho explica
Àlex Salgado, sociòleg i director
dels documentals sobre l’escena
MaQKina: historia de una sub-
cultura i Ciudadano Fernando
Gallego: baila o muere. “Algunes
sales van ser perseguides per tan-
car-les”, lamenta. 

Malgrat tot, la nova escena ca-
talana era ben diferent de la del
País Valencià, perquè va perdre la
pàtina de contracultura. “A Bar-
celona es va quedar la festa, so-

La discoteca Tutankhamen, avui en runes, és a la carretera C-31 a l’altura de Gavà. Foto: Joanna Chichelnitzky

L’escena de música màkina va néixer a Catalunya els anys 90 i va tenir un
impacte molt destacat a l’àrea metropolitana de Barcelona. Recordem com va
sorgir aquesta subcultura que en pocs anys es va estigmatitzar des dels mitjans

de comunicació i es va vincular amb les drogues i la violència.

Vida imort de la
‘màkina’d’extraradi
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n Quan tenia 22 anys, l’Aleix (nom
fictici) va viure l’escena màkinaen
tota la seva esplendor. Ho recorda
amb nostàlgia, com una “vivència bo-
nica”. Segons relata, cada persona te-
nia el seu santuari on coincidia amb
els amics, i els seus eren Chasis, a Ma-
taró, i la Sala del Cel, a Girona. En
aquest sentit, els aparcaments eren
l’espai de trobada. “Portaves una pas-
tilla o dues a la butxaca, però al pàr-
quing també hi havia camells”, diu.
“L’èxtasi, combinat amb la música rà-
pida, et feia entrar en un estat de
bonrotllismeque et deixava ballant

fins a les sis del matí, i si en volies més
anaves als aftersque tancaven a les
tres de la tarda”, afegeix. Ha passat
molt temps i, segons explica, la gent
amb qui coincidia aleshores ha fet la
seva vida. “Alguns, però, es van que-
dar atrapats per la droga”, lamenta. 

Malgrat les seves paraules, la mà-
kinaha quedat reflectida en la me-
mòria com una subcultura violenta i
relacionada amb les drogues. Si bé és
cert que no es poden desvincular,
també és veritat que la màkinava ser
molt més que això. En paraules del
doctor en Geografia Jordi Nofre, “es
van crear unes xarxes emocionals en-
tre les persones que anaven a les dis-
coteques”. “Els joves se sentien reco-

neguts com a subjectes de ple dret,
mentre que els mitjans de comunica-
ció o el poder institucional els consi-
derava la xusma del país”, diu per afe-
gir que “entre ells es cuidaven, es do-
naven contactes per treballar, hi ha-
via moltes parelles que avui són ma-
trimonis... Eren gairebé família”.

Però, exactament, qui eren els jo-
ves que formaven part d’aquest món
i que van ser batejats com a quillos,
bacalas, pelaoso polingoneros? Nofre
assenyala que en un primer moment
eren joves de “barris suburbans” de
classe treballadora, majoritàriament

de famílies castellanoparlants. “Els
nois tenien una estètica a mig camí
entre els rude boys i els skinheads
d’Anglaterra de finals dels 60 i inicis
dels 70”, descriu l’expert. Per la seva
banda, les noies presentaven una es-
tètica més indefinida, no tan marca-
da, i tenien en les jaquetes bombers
de la marca Alpha Industries “l’ele-
ment més identificatiu”. “Els mili-
tants de grups d’extrema dreta eren
minoria”, considera. “En una segona
fase, l’escena es va transformar en el
que podríem anomenar un movi-
ment cultural interclassista i inter-
territorial amb joves de classe mitja-
na de famílies catalanoparlants”,
conclou l’expert.

Cultura de pàrquing

bretot per a persones a qui no dei-
xaven entrar a les discoteques, que
aleshores eren elitistes”, diu Olea-
que. Això va donar lloc a una
música “comercial i accelerada”. 

EXPANSIÓ I AUGE
A principis dels anys 90, la taxa
d’atur a l’estat espanyol era del
50% entre els joves de menys de
25 anys. En aquest context de de-
pressió va néixer l’escena màkina.
“En els primers moments va tenir
molta penetració als suburbis de
l’àrea metropolitana”, diu Nofre.
“Sobretot en població castella-
noparlant, els fills de la crisi in-
dustrial, els fills de famílies im-
migrades de la resta de l’Estat du-
rant la dictadura que rebutjaven
la cultura i les institucions cata-
lanes oficials”, insisteix.

Aquesta població que no albi-
rava un futur lluminós es va abo-
nar al que oferia aquell estil mu-
sical. “A Catalunya, mentre la cita
olímpica estava a l’horitzó hi ha-
via una sensació d’eufòria, però
després, amb la ressaca olímpica
es va viure, com a tot el món, una
forta crisi social”, diu Salgado. Se-
gons el seu parer, els joves tenien
unes expectatives “mínimes”, i
l’escena màkina representava
una “esperança”. “El ritme acce-
lerat, la comunió en el ball, la suor

i les drogues produïen un trànsit
col·lectiu”, considera. Tot allò va
confluir en una subcultura que
permetia viure “sense lligams i ser
un mateix”, recalca Salgado.
“També té a veure amb la con-
questa del cap de setmana per part
d’unes classes populars que volien
divertir-se i que s’evadien ballant
sense parar d’unes vides que no
eren lluminoses”, descriu.

Amb tot, va arribar un mo-
ment en què el fenomen de la mà-
kina va trencar les fronteres de
classe i es va convertir, tal com
apunta Oleaque, en “hegemònic”.
Segons Nofre, “tota mena de gent,
des de joves treballadors fins a uni-
versitaris, anaven a les discoteques
de màkina”. “Això es veia clara-
ment al Vallès, on aquest fenomen
cultural va esdevenir un moviment
interclassista i interterritorial”,
explica el geògraf. Tanmateix, va
ser el principi de la fi, perquè, en
paraules de Salgado, el poder te-
nia “la sensació que la festa no aca-
baria mai”. “El jovent se’ls esca-
pava de les mans”, assevera Nofre. 

L’ESTIGMATITZACIÓ
A la segona meitat dels 90, els mit-
jans de comunicació anaven plens
de notícies sobre l’escena màkina.
Baralles, drogues, accidents de
cotxe, morts... Aquests eren els

“Els ajuntaments,
preocupats per 
les molèsties que
generava l’oci nocturn
inserit al teixit urbà,
van portar als polígons
els espais de festa amb
més afluència”

conceptes que s’associaven a la
subcultura recentment nascuda.
“Als pàrquings era freqüent veu-
re gent fent-se ratlles i prenent
pastilles”, reconeix Salgado. No
obstant això, el documentalista
considera que també es consu-
mien estupefaents “a les discote-
ques de l’alta societat” i no hi ha-
via tant rebombori. Per a Oleaque,
a diferència de la Ruta del Baka-
lao, que tenia un component con-
tracultural, a l’àrea metropolitana,
on el que importava era la festa, el
fenomen va caure ràpidament en
una “vulgarització”. “L’speed, que
era la droga d’aquella escena,
tampoc hi ajudava”, afirma.

Amb tot, els experts consultats
consideren que darrere d’aquelles
descripcions de les discoteques de
màkinahi havia una clara volun-
tat d’estigmatització per la por que
tot allò es convertís en massiu i in-
controlable. “Es va començar a dir
que era xumba-xumba, que era
menys que cultura, que era soroll
i que era un moviment de catalans
de segona i de tercera”, afirma Sal-
gado. Encara més contundent es
mostra Nofre quan diu que tot ple-
gat “va ser una operació de cri-
minalització que passava per dir
que eren joves que consumien
drogues, violents, de classe social
baixa i espanyols”. Per a ell, aquest

procés va ser fruit de la impotèn-
cia de la Generalitat, que l’any
1985 va publicar el llibre La di-
namització cultural a les àrees ur-
banes de nova creacióen què deia
que calia catalanitzar el jovent
dels suburbis de les ciutats cata-
lanes per treure’ls dels bars de les
cantonades i de les penyes tauri-
nes i flamenques, perquè això no
era cultura. “Tot plegat coincideix
amb la creació del rock català”,
diu Nofre. 

“L’estratègia, però, va ser un
fracàs i encara ho és”, considera.
Quan el jovent, de forma massiva,
va començar a consumir música
màkina van iniciar-se, a ulls del
geògraf, “campanyes de crimina-
lització i d’estigmatització” que, cer-
tament, van coincidir amb el tras-
pàs de competències de trànsit als
Mossos, el 1998, i que van posar
molta pressió en el control de les
carreteres. “En menys de mitja dè-
cada tota aquella escena estava to-
cada de mort”, lamenta Nofre,
com si la fi del temps de la màki-
na, com diu la cançó més famosa,
hagués acabat per art de màgia.
Abracadabra. 

“Els joves tenien unes
expectatives mínimes, 
i el ritme accelerat, 
la comunió en el ball, 
la suor i les drogues 
de l’escena ‘màkina’
representaven 
una esperança”

“El poder institucional els considerava ‘la xusma 
del país’, però entre ells es cuidaven, es donaven
contactes per treballar i eren gairebé família”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Esports Bàsquet | El CBF Cerdanyola rep el Bàsquet Femení Sant Adrià 
El conjunt d’Albert Roig rebrà el pròxim 16 de març a les 17.45 hores el Bàsquet Femení Sant
Adrià, en partit corresponent a la 21a jornada de la Super Copa femenina. El CBF Cerdanyola
hi arribarà després de la derrota per 67-50 contra el CEJ l’Hospitalet del passat dia 9 de març. 

Amb els cascos a les orelles i la
resta de sentits pendents d’un
matx de l’Esport Club Grano-
llers és quan Emma Montané se
sent plena. “Per a mi narrar els
nostres partits a Ràdio Granollers
és un privilegi i un plaer, i m’om-
ple molt més que anar a estadis de
Primera Divisió”, confessa, or-
gullosa, la cap de premsa del
conjunt granollerí, fundat el 1913.

Montané descriu la passió i la
puresa del futbol modest, el futbol
de sempre, proper i familiar i, al-
hora, l’amor per una entitat es-
portiva: “Costa concretar amb
paraules com t’estimes un club i
un escut, i com pateixes i gaudei-
xes per i amb ell. Tinc fotos meves
al camp del carrer Girona amb tres
anys. El pare em va transmetre
aquesta passió i l’avi ho va fer amb
ell. El somni del futbol base és ar-
ribar al primer equip”.

La massa social de l’Esport
Club Granollers està formada
pels socis i sòcies de tota la
vida, com els Montané i, sobre-
tot, per les famílies i qui forma
part del futbol base. En els par-
tits del sènior masculí es re-
uneixen entre 300 i 350 espec-
tadors, i en els del femení, que
ha nascut aquest any, entre 100
i 120. El club té 102 socis.

ELS HORARIS DE LA FEINA
És fàcil identificar-se amb els
jugadors i jugadores de l’Esport
Club Granollers: s’entrenen des-
prés de complir els horaris de la
feina, juguen els caps de setma-
na i no viuen en una bombolla
paral·lela. “Són molt propers
amb la premsa i l’afició. El gran
regal del futbol modest és poder
abraçar els protagonistes, que
vagin a celebrar amb tu un gol a
la grada i fer-t’hi fotos després del
partit. Això a Primera Divisió és
impossible”, celebra la periodis-
ta esportiva, que des que és cap
de premsa viu encara amb més
intensitat l’amor pel seu club.

El CE Europa-UE Sant An-
dreu és el clàssic entre barris
per excel·lència, i continua fent
història, ara a la Segona RFEF, la
quarta categoria estatal. El par-
tit de la primera volta, disputat el
passat 17 de setembre, és, amb
3.840 espectadors, el segon amb
més públic des de la inauguració
del Nou Sardenya, el 4 de maig de

1995. El matx amb més aficionats
(4.032) també és d’aquest curs
(primera eliminatòria de la Copa
del Rey contra l’Elche CF).

El derbi barceloní de la sego-
na volta, jugat el passat 28 de ge-
ner, és l’últim ple en la història del
Narcís Sala, amb 6.531 especta-
dors (només hi havia 32 localitats
lliures). Quan no s’havien posat se-
ients a totes les graderies, s’hi
havien reunit més de 15.000 per-
sones en el partit definitiu per pu-
jar a Segona Divisió, que es va en-

dur el Barça Atlètic de Luis Enri-
que (curs 2009-2010) o també el
dia que la UE Sant Andreu va pu-
jar a Segona B contra el Mazarrón
CF (temporada 2004-2005). La
xifra encara va ser superior molts
cops abans perquè l’aforament
inicial de l’estadi, inaugurat el
1970, era de 18.000 espectadors.

El futbol modest és la resis-
tència, l’univers de la naturalitat
i la proximitat. “Els clubs d’elit
s’han professionalitzat, han prio-
ritzat convertir-se en grans mar-
ques internacionals i la majoria
ja no són propietat dels aficionats.
L’afició hauria de ser sempre el
pal de paller dels clubs i que
cada un dels membres d’un equip
entengués la idiosincràsia de
l’entitat. Estem orgullosos d’ha-

ver mantingut l’essència de l’es-
port i de competir al màxim ni-
vell amb els equips masculins i fe-
menins”, intervé Ramon Ar-
mengol, directiu de l’àrea social
del CE Europa. D’adolescent,
Armengol anava al camp de tant
en tant, però va ser d’adult quan
es va enamorar del club perquè
era una entitat amb la qual s’i-
dentificava i que representava la
seva manera de veure les coses.

Entre els nous socis del club
gracienc hi ha persones “desen-
cantades” amb el futbol modern,
altres a qui mai els havia cridat
l’atenció el futbol, altres que vo-
len multiplicar o recuperar les se-
ves arrels… Els socis de tota la
vida transmeten l’estima pel CE
Europa i els seus valors, que van
lligats als del barri, que “històri-
cament ha estat i és republicà, ca-
talanista i majoritàriament d’es-
querres”. El club es va declarar el
setembre de 2021 com a entitat
“antifeixista, antimasclista i an-
tiracista, i que lluita contra l’ho-
mofòbia i l’assetjament escolar”.

Els historiadors asseguren que
el CE Europa no havia tingut mai
tants socis, uns 1.950, des de la in-
auguració del Nou Sardenya. A
principis de la temporada passa-
da n’eren 732 i, fa sis cursos, 392.
Més enllà del derbi contra la UE
Sant Andreu, la xifra més habitu-
al d’espectadors del primer equip
masculí és de 1.500. En certs
matxs gairebé en són 2.000, i el fe-
mení, que competeix a la Prime-
ra RFEF (Segona Divisió), sol re-
unir més de 500 persones i, en cer-
tes ocasions, supera les 1.000.

Xifres millors que les d’uns quants
equips de la Liga F (Primera Di-
visió). Armengol té clar que la ten-
dència ascendent de públic va
començar la temporada 2013-
2014, amb l’aparició d’Eskapulats,
la grada popular del club, que
“va fer que gent jove del barri tor-
nés a anar al Nou Sardenya”.

Gerard Álvarez, portaveu de la
UE Sant Andreu, adverteix que qui
va un dia al Narcís Sala, hi torna.
“L’ambient que s’hi respira és es-
pectacular, i els últims cursos hi ha

molta canalla animant l’equip
amb la samarreta de la UESA. El
nostre gran tresor és l’afició i cada
cop hi ha més joves a les grades.
També ens ha beneficiat l’acord
amb la marca Meyba. El club està
fent una feina excel·lent”, exposa.

La xifra mitjana d’assistència
als partits del sènior masculí és
de més de 3.300 persones. “Ara
estem centrats en el futbol for-
matiu femení, amb equips en di-
ferents categories, i aquesta tem-
porada no tenim primer equip”,
matisa Álvarez, per a qui el citat
partit d’ascens a Segona B con-
tra el Mazarrón CF va suposar un
“abans i un després”, i ja no ha
deixat mai de seguir el club.
Se’n va fer soci, més endavant va
formar part de la ràdio de l’en-

titat, i, des del passat juny, és di-
rectiu i portaveu de la UESA.

El curs 2009-2010 la UE Sant
Andreu tenia uns 1.700 socis i
l’octubre de 2020 havia baixat a
670. El 2022 ja n’eren 1.134 i el
passat Nadal, en els primers me-
sos a Segona RFEF, n’eren 3.110,
i ara la xifra s’apropa als 3.500.

UN “HOME DE CLUB”
“Categories com la Segona RFEF
conformen aquell futbol semi-
professional amb què molta gent
se sent identificada i que està
molt viu. El futbol de proximitat
que, és clar, intenta millorar i
professionalitzar les seves es-
tructures”, intervé Miquel Bo-
namich, gerent del Cerdanyola
FC. Es defineix com un “home de
club” i es deixa l’ànima per l’en-
titat, on va aterrar fa deu anys.

El ZEM Les Fontetes reuneix
unes 500 persones per veure
els matxs del sènior masculí,
que el curs passat en tenia 300
perquè formava part del grup
cinquè i era l’únic equip català.
El femení, a Preferent i amb en-
trada lliure, en té menys de 100.

El Cerdanyola FC té uns 300
socis, el doble de quan jugava a
la Tercera RFEF, i el seu gran su-
port és el futbol base. Té un mi-
ler de jugadors i jugadores que
estan creixent al club. El futbol
base i les seves famílies confor-
men gran part de l’afició “d’una
entitat sense ànim de lucre que
no té un arrelament històric per-
què es va fundar el 2006”.

També podem gaudir de la
puresa d’aquest univers a 3Cat,
amb la sèrie documental Futbol
modest, que, en paraules del seu
director, Albert Pons, no només
està adreçada a qui segueix el fut-
bol, sinó a qualsevol públic. “És
més aviat un retrat d’històries i
de persones en un context de fut-
bol modest. No s’hi veu cap par-
tit. Els testimonis, que ens han
obert les portes de casa seva i ens
han cuidat molt, ens han expli-
cat els seus vincles amb els clubs.
Hem compartit amb ells part
de la seva vida familiar i al bar-
ri”, enraona. El primer capítol
està dedicat al derbi entre la UE
Sant Andreu i el CE Europa.

“El futbol modest té una fun-
ció social i política, i reuneix
valors i respecte per un territo-
ri, com una associació cultural,
per exemple. I aquesta sèrie
també descriu una manera de
cuidar-nos i respectar-nos com
a societat”, conclou Pons.

Toni Delgado
CERDANYOLA

La puresa del futbolmodest
» El derbi barceloní UE Sant Andreu-CE Europa és l’exponent de la resistència i l’èxit de l’esport proper
» “El futbol de proximitat intenta millorar les seves estructures”, diu Bonamich, del Cerdanyola FC

La química entre els jugadors i jugadores del Cerdanyola FC i la seva afició és absoluta. Foto: Mireia Sanz/CFC

El Cerdanyola FC té 
ara uns 300 socis, el
doble de quan jugava 
a la  Tercera RFEF

“Som una entitat sense
ànim de lucre que no té
arrelament històric”, diu
el gerent del Cerdanyola
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ACTE OBERT AL PÚBLIC4L’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) acollirà, dimecres
20 de març a les 19:00 hores,
una conversa amb Oriol Jun-
queras, president d’Esquerra
Republicana, oberta al públic.
L’entrada és lliure. Qualsevol
persona que hi estigui interes-
sada pot assistir-hi, i hi haurà
torn de preguntes del públic
posteriorment.

La conversa serà amb el di-
rector editorial dels diaris Línia,
Arnau Nadeu, i tindrà les qües-
tions que més preocupen la ciu-

tadania de la metròpoli com a
protagonistes. Accés a l’habi-
tatge, turisme i model econòmic
i seguretat seran els grans temes
que guiaran la conversa i sobre
els quals, després, els assis-
tents podran interpel·lar Jun-
queras directament en el torn de
preguntes, que serà generós.

L’acte també es retransme-
trà en directe per streaming al
canal de YouTube de l’Espai
Línia i, l’endemà, Línia en farà
una extensa crònica digital, la
qual s’anirà publicant també a
les seves edicions en paper.

Oriol Junqueras, president d’Esquerra Republicana, serà dimecres 20 de març a l’Espai Línia. Foto: ERC

ConversaambOriol Junqueras: 
el 20demarça la tardaa l’Espai Línia

ESPAI LÍNIA4L’Espai Línia és el primer centre de comunicació
de proximitat. El local, ubicat al carrer Girona, 52, de Barcelo-
na, disposa de 400 metres quadrats i està obert a tothom.
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Es tracta d’una versió per a teatre del fa-
mós conte de Nikolai V. Gógol. Relata el
periple de l’Akakki, el protagonista, per
aconseguir diners per comprar-se un
abric nou. Tot i treballar moltes hores, viu
precàriament en un poble on fa molt de
fred. L’obra, de la companyia Íntims Pro-
duccions, es pot veure fins al 24 de març
al Teatre Lliure de Barcelona.

Teatre

L'anorak
Marc Cartanyà

El darrer treball del trio de músics cata-
lans per excel·lència compta amb set can-
çons d’estil pop-rock que radiografien la
banda des d’una perspectiva íntima,
fent tot un cant a l’amistat. Es tracta del
seu 15è disc, que es llença un any des-
prés de l’àlbum Allà on volia. Amb aquest
nou treball, el grup emprendrà una
nova gira arreu del país.

Música

Aquesta pel·lícula està basada en la
vida dels germans Von Erich, que van fer
història en el món de la lluita lliure pro-
fessional a principis de la dècada dels 80.
Sota l'ombra del seu pare i entrenador,
els quatre germans busquen l’èxit ab-
solut en aquest esport. Els protagonis-
tes d’aquest film biogràfic són Zac Efron
i Jeremy Allen.

Pelis i sèries

The iron claw
Sean Durkin

Les paraules que triem no dir
Els Amics de les Arts

Venerades i temudes
El CaixaForum acull l’exposició Venerades i temudes. El po-
der femení en l'art i les creences, que es podrà veure fins al

16 de juny. Es tracta d'una mostra que recorre la influència
espiritual femenina al llarg de la història i dels sis conti-

nents, i explora el paper que deesses, dimonis, bruixes i al-
tres éssers espirituals tenen en la identitat de gènere i en
les diferents percepcions del que és femení arreu del món.
Hi ha 166 peces que s’han recopilat gràcies a una col·labo-
ració amb el British Museum i totes les obres ofereixen un

recorregut des de la prehistòria fins a l’actualitat.

T I M  B U R T O NQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquesta obra relata l'episodi històric del
Foc de la Bisbal, en el qual uns 2.000 ho-
mes del municipi es van aixecar contra la
monarquia absoluta que hi havia ins-
taurada l'any 1869. La revolta pretenia ins-
taurar a l’Estat una República federal i, se-
gons l'autor, les idees que tenien ales-
hores, fa més d’un segle, mostren un pa-
ral·lelisme amb l'actualitat.

Llibres

El Federal
Sebastià Alzamora

| Highwater
Aquesta novetat per a PlayStation, Xbox, Nintendo, ordinador i mòbil és un

joc d'estratègia i supervivència a bord d’una llanxa en un món inundat.
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Viuen línia

El director de cinema Tim Burton (Califòrnia,
1958) visitava Barcelona dijous passat per inau-
gurar la seva nova exposició immersiva a la ciu-
tat, Tim Burton’s Laberynth, que ja es pot veure al
Palau Victòria Eugènia. Aprofitant l’ocasió, el ci-
neasta va visitar, amb la seva parella, Monica Be-
llucci, diversos punts de la capital catalana com la
Sagrada Família o el recinte modernista de Sant
Pau, i també va passejar pels carrers de la ciutat.
Cal recordar que Burton és conegut per ser un

dels directors nord-americans més prestigiosos i
per fer produccions tan famoses com Charlie i la
fàbrica de xocolata, diverses pel·lícules de Bat-

man, Eduardo Manostijeras, El planeta dels simis o
Alícia al país de les meravelles, entre altres. Per

films com aquests s’ha emportat diversos guar-
dons i reconeixements internacionals com un

Premi Emmy i un Globus d’Or. 

Famosos

Ser un dels millors directors de cinema
És conegut arreu del món per les seves produccions

Ha inaugurat una exposició a Barcelona
Es diu ‘Tim Burton’s Laberynth’ i es pot veure al Palau Victòria Eugènia

Eufòria dels seguidors de Burton
Molts van sortir al carrer i van anar a la inauguració per veure’l
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

FORÇA

Els exercicis aeròbics s’han de practicar
amb intensitat, però sense fer excessos

REBOT

INTENSITAT

ENTRENAMENT

E S T I L S  D E  V I D A

i ESPORT
Ara que anem deixant enrere l’hivern ens venen més ganes de
fer esport. Fins i tot pensem a perdre una mica de pes, de cara a
l’estiu. La clau, a banda de seguir una dieta adequada, és incor-
porar l’exercici físic a la nostra rutina. Però, quin és l’exercici més
adient per als nostres objectius? 
Per aconseguir un cos tonificat i un pes saludable cal fer en-

trenaments de força, per reduir al màxim el greix al nostre cos. Si
ho fem en combinació amb una dieta correcta i de forma regu-
lar, sense excessos, assolirem objectius amb una rapidesa relati-
va, tot i el perill de l’efecte rebot si ho abandonem a mig camí.
Els entrenaments de força comencen per aixecar el propi cos,
mitjançant flexions i altres exercicis. No cal incorporar les peses
ni anar al gimnàs, com a mínim al principi.  
L’altra clau per perdre pes fent esport és l’exercici aeròbic

amb intensitat elevada. Hi ha moltes opcions sofisticades, però
en general n’hi ha prou amb córrer a ritme suau o anar en bici-
cleta per obtenir resultats. El més important és la regularitat, per-
què, per posar un exemple, menys de tres sessions d’una hora a
la setmana no es considera realment un entrenament. 

Quin és el millor esport per perdre pes?

Els entrenaments de força són necessaris per
reduir la quantitat de greix acumulada al cos

Les claus

Practicar exercici regularment, tot seguint
una rutina, redueix el perill de l’efecte rebot   

Entrenar exigeix, pel cap baix, més
de tres sessions d’exercici setmanals   
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